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9.4.2023, Velikonoční neděle, Kamil Vystavěl

Marek 16,1-8: Když uplynula sobota, Marie z Magdaly, Marie, matka Jakubova, a Salome 
nakoupily vonné masti, aby ho šly pomazat. Brzy ráno prvního dne po sobotě, sotva vyšlo slunce, šly 
k hrobu. Říkaly si mezi sebou: "Kdo nám odvalí kámen od vchodu do hrobu?" Ale když vzhlédly, 
viděly, že kámen je odvalen; a byl velmi veliký. Vstoupily do hrobu a uviděly mládence, který seděl po
pravé straně a měl na sobě bílé roucho; i zděsily se. Řekl jim: "Neděste se! Hledáte Ježíše, toho 
Nazaretského, který byl ukřižován. Byl vzkříšen, není zde. Hle, místo, kam ho položily. Ale jděte, 
řekněte učedníkům, zvláště Petrovi: `Jde před vámi do Galileje; tam ho spatříte, jak vám řekl.´" Ženy 
šly a utíkaly od hrobu, protože na ně padla hrůza a úžas. A nikomu nic neřekly, neboť se bály.

Co (ne)patří do kázání?

Nevím, proč se to tak v Českém jazyce říká, ale je to úplně hloupé – říká se „kázání.“ 
Jako kdybych měl teď vám něco přikazovat, nebo zakazovat, popřípadě vyčinit. Vskutku 
stává se, že když chce jeden člověk druhému vyhubovat, tak to občas pojme formou 
kázání. Ale neznám nikoho, kdo by takové kázání rád poslouchal. Takže, milí přátelé, 
začíná kázání.

Ale dnes jsme v evangeliu četli o tom, jak má vypadat pořádné křesťanské kázání. 
Pronesl ho bíle oděný mládenec v hodně těsném kostelíčku, přesněji řečeno v kamenné 
hrobce, měl tam asi tak tři posluchačky, k tomu ještě hodně vyděšené a jeho kázání znělo 
nějak takto: Neděste se! Hledáte Ježíše, toho Nazaretského, který byl ukřižován. Byl vzkříšen, 
není zde. Pohleďte na místo, kam ho položili. A vyřiďte jeho učedníkům a speciálně Petrovi, 
že je předešel na cestě do rodného kraje a tam se s nimi potká.

Toto je tedy jakýsi prototyp křesťanského kázání radostné zvěsti. Není v něm ani stopa 
po hubování, nedějí se tu žádné mravokárné příkazy, ani zákazy. Kázání totiž má být o 
něčem jiném. O čem? Rozdělil jsem ho na tři části a každou krátce představím.

1. Neděste se!

Ve světě plném špatných novinek, uprostřed bombardování šokujícími zprávami o tom,
co se kde zlého událo, nám velikonoční kazatel říká: nelekejte se, nemusíte se bát, není 
potřeba se děsit. Mám pro vás takovou novinu, která uklidňuje. Žádný další adrenalin, 
žádný další stres. Teď je čas zhluboka se nadechnout a s výdechem všechen stres a všechen
děs nechat odplynout.

(hluboký nádech, hluboký výdech)

Tedy zaprvé, velikonoční zvěst je tu předně proto, aby se všichni vystresovaní, neklidní
a vyplašení lidé mohli uklidnit a upokojit.

2. Hledáte Ježíše, který…

Muž v bílém, za druhé, pokračuje tak, že připomíná minulé události: [Vidím, že] hledáte
toho nazaretského Ježíše, který byl ukřižován. To ohlédnutí zpět je důležité. Protože Ježíš 
skutečně velmi tvrdě pracoval, makal a dřel, hodně se snažil, dlouho a usilovně konal 
dobré dílo, k němuž se cítil být povolán. Jenže jeho několikaleté úsilí vzalo rázný a krutý 
konec. Chytili ho a umlčeli, rychle, tiše a efektivně jeho činnost zarazili, zmrazili. Bylo po 
všem, Ježíšův projekt nového společenství svobody, lásky, odpuštění a míru tímto padá, 
končí, je poslán k ledu. Nezbývá než naposledy se rozloučit, poděkovat, snad na pár chvil 
hořce zaplakat u hrobu.



3. Není zde

A konečně přichází na řadu třetí část velikonočního kázání. Pohlížení do minulosti, 
připomenutí faktů je důležité, ale samo o sobě není nijak zvlášť uklidňující. Klid přináší 
teprve zbrusu nová zpráva, která zní takto: A ten Ježíš, co ho hledáte, není zde, není v 
hrobě, není s ním konec. Byl vzkříšen. Jeho usilovná námaha, jeho projekt nového lidského
společenství má oporu v nebesích, žár Boží lásky ho z ledu vyprostil.

Stručně řečeno: Mocní lidé a úřady daly Ježíšovi stopku. Ale Bůh tu stopku zrušil, 
anuloval a nad to Ježíšovu projektu dává nový drive, dává mu své požehnání, dává mu 
nový život. Kazatel v prázdné hrobce se dokonce odvážil tvrdit: [Ukřižovaný Ježíš] jde před
vámi do Galileje, tam ho spatříte. Tam se s ním opět potkáte a znovu se začnou dít velké 
věci.

Usilovná námaha má smysl

Velikonoční novina nám dává před oči člověka, který své síly dal do služeb 
nadčasových hodnot. Vydal svůj čas, své ruce, svůj intelekt do služeb Hospodinových, 
usilovně pracoval a kromě určitých úspěchů sklidil spoustu neporozumění, musel 
překonávat řadu překážek, musel čelit nepochopení a nakonec mu pár blízkých podrazilo 
nohy a od protivníků dostal šibenici. A přece to celé mělo smysl. Přece jeho dílo má 
otevřenou budoucnost. Místo zániku Ježíš a jeho dílo žije, dýchá, promlouvá, pomáhá dál a
dál. A to vše díky Bohu, díky mocnému a velikému Bohu, který dává své požehnání, nové 
horizonty a nový život.

Tu dobrou zprávu mají slyšet všichni lidé a zvláště ti, kdo usilovně pracují, kdo se 
namáhají a těžce makají nikoli pro sebe a svůj zisk, nýbrž pro dobrou věc, ve službách 
Hospodinových. Dost možná jste to právě vy. Vaše námaha se vyplatí, vaše námaha má 
smysl, vaše námaha ve službě Páně otevírá budoucnost.

Dobrá zpráva o vzkříšení nám dále praví, že Boží pomoc a požehnání má své vlastní 
hodiny a své vlastní načasování. Dokonce i samotný Boží syn musel Boží načasování 
respektovat, musel čekat na nebeské zastání výrazně déle, než mu bylo milé a příjemné. A 
zatímco očekával Boží zastání, musel trpět. Podobně se to může stát i nám.

Proč to tiká tak pomalu?

Zbývá tu ještě jedna zvídavá nebo možná šťouravá otázka – otázka: proč? Proč hodiny 
Boží pomoci někdy tikají výrazně pomaleji, než bychom si přáli? Co měl Bůh za lubem, 
když se rozhodl, že Ježíšovi pomůže teprve několik dní po jeho umučení? A co sleduje tím,
když našemu úsilí nedopřává zdárně a hladce dojít do kýženého cíle? Je to nesnadná 
otázka. Zkusím na ni odpovědět a Vy prosím moji odpověď raději pečlivě přezkoumejte. 
Nuže, řekl bych, že patrně si Hospodin velice cenní toho procesu, když usilujeme, když se 
snažíme, když se s vypětím sil šineme krůček po krůčku směrem k cíli. Možná že naše 
každodenní snažení a námaha je stejně důležitá jako ten konečný výsledek. Ostatně také o
Ježíšovi si církev připomíná nejen cíl, kam došel, ale ve stejné vážnosti má i jeho dlouhou 
a klikatou cestu, po které se k cíli ubíral.

Můžeme tedy pokojně spolehnout na to, že každé dobré lidské úsilí, úsilí, které v 
Božích očích dává smysl – i to naše úsilí – bude dříve či později zdárně přivedeno k cíli. 
Protože Hospodin v pravý čas udělí svou pomoc, své požehnání a nový život.


